
به  دانش آموزان  موضوع مسمومیت سریالی    
شهرهای مختلف کشور کشیده شده است. تحلیل و 

ارزیابی شما از دلایل این اتفاقات چیست؟
 در شرایط کنونی افکار عمومی جامعه نیز به دنبال این 

سوال است که چرا در حالی که این ماجرا از سه ماه قبل در 
قم آغاز شد امروز به شهرهای دیگر کشیده شده و هنوز پاسخ 
روشنی برای دلایل آن عنوان نشده است. در شرایط کنونی آمار 
مسمومان افزایش پیدا کرده و به همین دلیل نیز نگرانی ها در 

جامعه افزایش پیدا کرده است. در روزهای  اخیر کار به تهران 
نیز کشیده شده و برخی از مدارس در تهران با این مسأله مواجه 
بوده اند. امروز این موضوع به یک مسأله مرتبط با امنیت ملی 
تبدیل شده و باعث نگرانی خانواده ها و مردم شده است.نکته 

مهمی که وجود دارد این است که چرا این ماجرا از ابتدا در نطفه 
خفه نشد و مسببان این ماجرا در همان ابتدا بازداشت نشدند. به 
هر حال انتظار جامعه این است که در چنین شرایطی مسئولان 
اقدامات جدی تري برای عدم گسترش این موضوع داشته باشند 

و اجازه ندهند نگرانی مردم و جامعه بیشتر شود.
 برخی معتقدند این اتفاقات بر اساس برخی عقاید 
منحرف مذهبی صورت می گیرد. این موضوع به چه 

اندازه می تواند صحت داشته باشد؟

 بله؛ این موضوع توسط آقای میبدی یزدی عنوان شده بود 
که گروهی موسوم به»هزاره گرا« در پشت پرده این ماجرا 

هستند. با این وجود تا زمانی که دلیل 
اصلی این ماجرا مشخص نشود چنین 
اظهارنظرهایی بیشتر براساس حدس 
و گمان است. نکته مهمی که در این 
زمینه وجود دارد این است که مسببان 
اصلی این ماجرا باید هرچه سریع تر 
شناسایی و دستگیر می شدند تا کار 
به اینجا نرسد. اگر پشت پرده این 
مسائل یک تفکر زن ستیز قرار دارد 
باید هرچه زودتر جنبه های مختلف 
آن افشا شود. به هر حال وجود چنین 
در  تواند  می  در جامعه  تفکراتی 
زمینه های مختلف چالش ایجاد کند. 
نکته دیگری که در این زمینه وجود 
دارد این است که برخی از مسئولان 
پشت پرده این ماجرا را به دشمن و 
توطئه خارجی ارتباط داده اند.  اما 
باید عنوان کرد که ما با دشمن داخلی 
نیز مواجه هستیم. دشمن داخلی به 
مراتب از دشمن خارجی خطرناک تر 

است. کسانی که پشت پرده این ماجرا هستند  یا کسانی هستند 
که دارای افکار متحجر و زن ستیز هستند و یا کسانی هستند 
که افکاری مانند این گروه دارند و به تعبیر من دوستان نادان 
هستند. براساس حدس و گمان نمی توان در این زمینه اظهار 
نظر کرد و باید هرچه زودتر پشت پرده این ماجرا مشخص شود.

 چرا در این ماجرا هنوز به صورت دقیق مشخص 
نیست چه کسانی اقدام به مسموم کردن دانش آموزان 

کرده اند؟
در  کشور  امنیت  شورای   
سال1360 تشکیل شد و رسالت 
اصلی این شورا این بود که نسبت 
و  سیاسی،اجتماعی  اتفاقات  به 
امنیتی که افکار عمومی جامعه را 
به خود درگیر می کند و التهاب ایجاد 
می کند بررسی های لازم را انجام 
بدهد و نتایج را به اطلاع افکار عمومی 
جامعه برساند. مسئولیت این شورا 
برعهده وزیر کشور است و ایشان باید 
گزارش های لازم را به مردم اعلام 
کند. در مرحله بعدی نیروی انتظامی 
قرار دارد. سردار رادان نیز به تازگی 
عنوان کرده بودند که نیروی انتظامی 
مسئول امنیت عمومی کشور است. به 
همین دلیل در مرحله نخست نگاه ها 
با سمت نیروی انتظامی است که در 
این زمینه چه اقداماتی انجام داده 
و در آینده انجام خواهد داد. انتظار 
مردم این است که در چنین شرایطی 
که جامعه با ناامنی و ناامنی فکری 
مواجه شده نیروی انتظامی به صورت 

جدی تري به موضوع ورود کند و نتایج را به مردم اعلام کند. البته 
وظیفه نیروی انتظامی گسترده است و به همین دلیل باید این 

شرایط را نیز در نظر گرفت و با این وجود نیروی انتظامی باید در 
مرحله نخست به موضوعاتی ورود کند که از حساسیت بیشتری 
برای افکار عمومی جامعه برخوردار 
است. امروز جامعه به دلیل اتفاقاتی که 
در مدارس دخترانه رخ داده ملتهب 
شده و اغلب اخبار رسانه ها درباره 
ابعاد جدید این ماجراست. واقعیت 
این است که ماجرای مسمومیت 
جامعه  در  دانش آموزان  سریالی 
نگرانی و تشویش ایجاد کرده و به 
مهم ترین مسأله کشور تبدیل شده 
است. شرایط به شکلی است که امروز 
مسأله مهم تری از این موضوع وجود 
ندارد. در شرایط کنونی والدین به 
شدت نگران سلامتی فرزندان خود 

هستند؛ فرزندانی که 
حاصل عمر و تلاش 
به  هستند.  آنها 
همین دلیل نگرانی 
در بین خانواده ها 
روز به روز در حال 
بیشتر شدن است. 
والدین باید با خیال آسوده فرزندان خود را به 
مدرسه بفرستند. اگر ما خود را جای والدینی 
قرار بدهیم که به آنها اطلاع می دهند فرزند 
آنها توسط عده ای در مدرسه مسموم شده و به 
بیمارستان انتقال داده شده اند چه حالی به ما 
دست خواهد داد. در شرایط کنونی بسیاری از 
والدین در چنین شرایطی قرار دارند و نسبت 
به سلامتی فرزندان خود نگران هستند. اگر 
واقع بینانه به موضوع 
متوجه  کنیم  نگاه 
می شویم که نگرانی 
خانواده ها  این 
بجاست و انتظاری 
که از مسئولان دارند 

نیز بجاست.
کردن  مسموم  برخی   
دانش آموزان در مدارس را  به 
اعتراضات اخیر و نوع فعالیتی 
که برخی دانش آموزان در این 
ارتباط  داشتند  اعتراضات 

مي دهند؟
 طرح این مسائل در شرایطی که 
گمانه زنی های زیادی درباره این ماجرا 
به وجود آمده طبیعی است. به هر حال 
در چنین شرایطی حدس و گمان های 
زیادی زده می شود و تحلیل های 
مختلفی از سوی افراد متفاوت ارائه 
می شود. اینکه برخی این ماجرا را به 
اعتراضات اخیر منتسب می کنند نیز 
از جمله همین حدس و گمان هاست. 
در شرایط کنونی اینکه دلیل این ماجرا چیست در اولویت 
نیست، بلکه آنچه در اولویت است شناسایی این افراد و مشخص 

شدن کسانی است که به صورت سازمان یافته دست به چنین 
اقداماتی زده اند. در شرایط کنونی مهم نیست که این گروه چه 
تفکراتی دارند و چگونه فکر می کنند و بلکه آن چیزی که حائز 
اهمیت است شناسایی و دستگیری آنهاست. مردم نیروی 
انتظامی را متولی برقرار نظم و امنیت در جامعه می دانند و به 
همین دلیل در شرایط کنونی نیز انتظار دارند نیروی انتظامی 
هرچه زودتر عاملان این اتفاقات را شناسایی کند و اهداف آنها 
را برای مردم مشخص کند. برخی نمایندگان مجلس که در این 
زمینه جلسه تشکیل داده اند به دنبال این بوده اند که نوع گازی 
که برای مسمومیت دختران از آن استفاده شده چه بوده است؟ 
این موضوع مهم نیست که از چه گازی برای مسمومیت دانش 
آموزان دختر استفاده شده  و بلکه مهم این است که هرچه 
زودتر پشت پرده ماجرا مشخص شود و کسانی که اقدام به 
چنین کاری کرده اند هرچه زودتر شناسایی شوند.کسانی که 
دانش آموزان را مسموم کرده اند قطعا دوستان نادان هستند. 
نکته دیگری که در این زمینه 
وجود دارد این است که از 
زمانی که این ماجرا آغاز شده 
تاکنون دولت اقدام خاصی 
انجام نداده. این در حالی 
است که دولت باید تاکنون 
پشت پرده مسمومیت ها را 
مشخص می کرده  که این 

اتفاق رخ نداده است.
 چرا چنین اتفاقاتی 
در جامعه ما رخ می دهد؟ 
هرچه میزان آگاهی مردم 
از حقوق خود بیشتر باشد 
به همان میزان احتمال رخ 
در  مسائلی  چنین  دادن 
کشور کمتر خواهد بود. ما 
هنوز نمی دانیم چه کسانی، 
با چه اهدافی و با چه نوع 
دیدگاهی چنین اقداماتی را 
در کشور انجام می دهند. با 
این وجود نکته مهم در این 
زمینه این است که این گونه اقدامات ناشی از جهالت است. 
این اقدامات نه با قوانین اسلامی همخوانی دارد نه با قوانین 
جاری و نه با اخلاق و وجدان.کسانی که چنین اقداماتی را انجام 
می دهند به خوبی به پیامدهای آن آگاهی دارند که این اقدامات 
چه پیامدهایی برای جامعه و دولت دارد. واقعیت این است که 
پشت پرده این ماجرا نوعی جهالت و نادانی وجود دارد. کسانی 
که چنین اقدامی را انجام می دهند اگر متوجه پیامدهای این 
اقدام بودند که به چه میزان به خانواده ها، افکار عمومی و وجهه  
کشور در بین کشورهای جهان آسیب می زند دست به چنین 
کاری نمی زدند. جامعه ای که به دنبال توسعه و پیشرفت است 
قطعا با ایجاد هرج ومرج و به هم زدن آرامش افراد آن به هدف 
خود دست پیدا نمی کند. این در حالی است که در شرایط کنونی 
مسمومیت دانش آموزان دختر باعث ایجاد هرج و مرج در بین 
جامعه شده و آرامش روانی جامعه را مخدوش کرده است. اگر در 
جامعه امنیت وجود نداشته باشد و مردم آرامش نداشته باشند 
پیامدهای ناگواری متوجه جامعه خواهد شد. به همین دلیل 
هرچه زودتر باید پشت پرده این ماجرا برای افکار عمومی جامعه 

مشخص شود.
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a r m a n m e l i . i r

 نگـــــرهیــادداشــت 
  چند اپیزود از حیات و اندیشه 

سیدجواد طباطبایی

سید جواد طباطبایی، در جامعه آکادمیک ایرانی با 
نظریه پردازی در اندیشه سیاسی ایران و تاریخ نگاری در 
اندیشه سیاسی غرب شناخته می شد. آثار پربار و حلقه موافقان 
و مخالفان کثیر افکار او بر کسی پوشیده نیست. طباطبایی، 
بدون هیچ گونه تردیدی، یکی از بزرگ ترین اندیشه ورزان 
معاصر ایرانی است که همین امر لزوم پرداختن به دوران 
حیات، آثار، افکار و اندیشه هایش را دو چندان ضرورت 
می بخشد. او در سال های حضور در فرانسه، به حلقه لوئی 
آلتوسر، فیلسوف مارکسیست و فرانسوا شاتله، فیلسوف هگلی 
مارکسی وارد شد. او همزمان با مشارکت فعال در حلقه های 
فلسفی – فکری، چند یادداشت و مقاله را از اندیشمندان 
صاحب نامی همچون لنین، آلتوسر و جان لوئیس ترجمه کرد. 
طباطبایی در سال 1363 با نوشتن رساله ای درباره »تکوین 
اندیشه سیاسی هگل جوان«، با دریافت درجه ممتاز دکترا 
در رشته فلسفه سیاست به ایران بازگشت. پس از بازگشت به 
عضویت هیأت علمی دانشگاه تهران درآمد و معاون پژوهشی 
دانشکده حقوق و علوم سیاسی دانشگاه تهران شد. در همان 
حال، او سردبیری نشریه همین دانشکده را به عهده گرفت. 
او پس از مدت کوتاهی تدریس در دانشگاه، با طرح اتهاماتی 
اخراج شد. پس از اخراج، طباطبایی به کار پژوهشی خود 
در مراکز دیگر ادامه داد. با امکاناتی که در مراکز پژوهشی 
فرانسه، آلمان، و آمریکا فراهم آمد، پژوهشی درباره تاریخ 
اندیشه در ایران را دنبال کرد. او در سال 13۷6 موفق شد 
جایزه نخل آکادمیک، عالی ترین نشان علمی فرانسه، و 
مدال نقره تحقیقات در علم سیاست را از دانشگاه کمبریج 
کسب کند. او در ادامه عضو هیأت علمی دائرةالمعارف بزرگ 
اسلامی شد. طباطبایی در کنار افرادی همچون محمدعلی 
... شیخ محمدآصف محسنی قندهاری و  قره داغی، آیت  ا
محمود ایوب موفق به کسب مقام برگزیده در جشنواره فارابی 
سال 13۹6  شد و از سوی رئیس جمهور لوح تقدیر دریافت 
کردند. طباطبایی در سال 13۹۷ برای تکمیل پژوهش های 
خود و درمان بیماری در آمریکا اقامت گزید. یکی از نکات قابل 
توجه حیات طباطبایی حضور فعال و ارتباط وثیق با اندیشمند 
برجسته مارکسیست فرانسوی یعنی لویی آلتوسر است. به رغم 
نزدیکی به آلتوسر، سیدجواد در اندیشه و افکاراش راهی 
دیگر را برمی گزیند که آن هم رجوع به فیلسوف ایده آلیست 
آلمانی، گئورگ ویلهلم فریدریش هگل است. این استاد 
فلسفه و اندیشه سیاسی پس از قریب به ۴ سال دسته وپنجه 
نرم کردن با بیماری در ۹ اسفند 1۴01 )۲۸ فوریه ۲0۲3( 

دیده از جهان بست.
  آثار و نگاشته های سیدجواد طباطبایی

سیدجواد طباطبایی از همان دوران آغاز به تحصیلات 
آکادمیک تا واپسین روز های حیات اش، مشغول نگارش، 
تحلیل و اندیشه ورزی بود. آثار طباطبایی را می توان به ۲ 
دوره تقسیم کرد؛ دوره  نخست شامل آثار دهه  های 60 و 
۷0 او می شود- یعنی سه کتاب »تاریخ اندیشه سیاسی در 
ایران«، »زوال اندیشه سیاسی در ایران« و »خواجه نظام 
الملک« - آثار این دوره بیشتر دارای رویکردی متن گرا 
بوده و بر خودبسندگی متون و کشف منطق درونی میان 
متن های مختلف، استوار است. دوره دوم نیز شامل سه رساله 
»دیباچه ای بر نظریه انحطاط«، »مکتب تبریز« و »حکومت 
قانون در ایران« در دهه  ۸0 می شود که دارای رویکردی 
زمینه گراست؛ یعنی فهم متون در بستر تاریخی بر مبنای 
زمینه های ایدیولوژیک و تاریخی درونی هر دوره است. ابن 
خلدون و علوم اجتماعی، ترجمه تاریخ فلسفه اسلامی هانری 
کُربنَ، ترجمه فلسفه ایرانی و فلسفه تطبیقی، هانری کربن، 
تأملی درباره ایران )سه جلد(، ملت، دولت و حکومت قانون؛ 
جُستار در بیان نص و سنت، تاریخ اندیشه سیاسی جدید در 
اروپا، تأملی در ترجمه متن های اندیشه سیاسی جدید؛ موردِ 
شهریارِ ماکیاولی، فلسفه و سیاست؛ مجموعه مقالات جواد 
طباطبایی، ترجمه لنین و فلسفه و سه مقاله دیگر در ف ل س ف ه 
م ارک س ی س ت ی، لوئی آلتوسر، ترجمه یادداشت هایی درباره 
دیالکتیک، ولادیمیر لنین و ترجمه مسائل حاد کارگری و 
کمونیستی؛ پاسخ به جان لوئیس، لوئی آلتوسر از دیگر آثار 
این اندیشمند ایرانی هستند.او شخصی مساله محور بود و به 
شناخت مسائل و مفاهیم اعتقادی راسخ داشت. از نوشته های 
سیدجواد می توان چنین برداشت که بزرگ ترین مساله او 
بدفهمی و عدم شناخت مفاهیم در عصر تجدد بوده است. 
او معتقد است که جامعه ایرانی، حتی در محفل آکادمیک 

شناختی صحیح از سنت و تجدد نداشته اند.
  سیدجواد و پرورش نظریه »ایران شهری«

از جمله اندیشه هایی که در دوره معاصر هم تاثیرگذاری 
زیادی داشته و هم در محافل فکری درباره آن بحث و 
گفت وگوی فراوانی شده است، موضوع ایران شهری است. 
مفهومی که سیدجواد طباطبایی در 3 دهه اخیر به پرورش آن 
پرداخته است. طباطبایی در تبیین اندیشه سیاسی ایرانشهری 
می نویسد: »آمیختگی سیاست به همه اموری که به نوعی با 
کشورداری پیوند می داشته، از ویژگی های اساسی ایران شهری 
است، زیرا در دوره باستانی ایران، تأمل در امور سیاسی و 
فرمانروایی، با هرگونه اندیشه ای درباره کشورداری به معنای 
گسترده  آن پیوندی ناگسستنی می یافته و این امور در درون 
اندیشه ای فراگیر که می توان آن را »سیاسی« توصیف کرد، 
فهمیده می شده است.« از نظر طباطبایی »مفهوم بنیادین 
اندیشه سیاسی ایرانشهری، شاه آرمانی دارای فرّه ایزدی 
است«. درعین حال، »شاه آرمانی... از آنجا که دارای فرّه ایزدی 
است، در نوشته های ایرانشهری به عنوان انسانی خداگونه، 
نماینده و برگزیده خدا بر روی زمین فهمیده« می شد. البته 
این هم هست که طباطبایی در »تأملات« می نویسد: »برابر 
اصول اندیشه ایرانشهری، »شخصِ« شاه، »خدای بر روی 

زمین« ... بود«. 
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در شرایط کنونی اینکه 
دلیل این ماجرا چیست در 
اولویت نیست، بلکه آنچه 
در اولویت است شناسایی 
این افراد و مشخص شدن 
کسانی است که به صورت 
سازمان یافته دست به 
چنین اقداماتی زده اند. در 
شرایط کنونی مهم نیست 
که این گروه چه تفکراتی 
دارند و چگونه فکر می کنند، 
بلکه آن چیزی که حائز 
اهمیت است شناسایی و 
دستگیری آنهاست

وظیفه نیروی انتظامی 
گسترده است و به همین 
دلیل باید این شرایط را 
نیز در نظر گرفت و با این 
وجود نیروی انتظامی 
باید در مرحله نخست به 
موضوعاتی ورود کند 
که از حساسیت بیشتری 
برای افکار عمومی جامعه 
برخوردار است. امروز 
جامعه به دلیل اتفاقاتی 
که در مدارس دخترانه رخ 
داده ملتهب شده و اغلب 
اخبار رسانه ها درباره 
ابعاد جدید این ماجراست

دشمن داخلی به 
مراتب از دشمن خارجی 
خطرناک تر است.کسانی 
که پشت پرده این ماجرا 
هستند  یا کسانی هستند 
که دارای افکار متحجر 
و زن ستیز هستند و یا 
کسانی هستند که افکاری 
مانند این گروه دارند و به 
تعبیر من دوستان نادان 
هستند. براساس حدس 
و گمان نمی توان در این 
زمینه اظهارنظر کرد و 
باید هرچه زودتر پشت 
پرده این ماجرا مشخص 
شود

 علی بیگدلی:
امیدواریم آقای گروسی قانع شود 

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در این خصوص که مهم ترین 
چالش بین ایران و آژانس چیست و چه راهکاری برای حل 
این چالش ها وجود دارد، گفت: از سپتامبر گذشته که 
مذاکرات برجام قطع شد یک نوع انقطاع ارتباطی بین ایران 
و آژانس هم به وجود آمد و با توجه به اینکه هر دو لازم و ملزوم 
همدیگر هستند، در این زمان غرب بر اساس گزارش های 
پراکنده  ادعایی اعلام کرد که ایران محدوده وظایف خود را 
در قرارداد رعایت نکرده است و مدعی شد از بالا رفتن ظرفیت 
سانتریفیوژهای IC6 خیلی پیشرفته است باعث شده تا ایران 
به ساخت سلاح های هسته ای نزدیک شود. علی بیگدلی اظهار 
کرد: جلسه  چهارم شورای حکام که در ماه مارس پایان می یابد، 
در سه جلسه گذشته در این شورا به ایران قطعنامه اخطاری 
دادند تا فعالیت های خود را متوقف کند در حال حاضر به جایی 
رسیدیم که آقای امیرعبداللهیان اعلام کرد با فوادحسین وزیر 
خارجه عراق صحبت کرده و او پیام آمریکایی ها را رسانده اند، 
اما الان مشکلات ایران و آژانس خیلی زیاد شده است و الان هم 
که تعداد زیادی از کارشناسان آژانس و معاون آقای گروسی 
در تهران هستند، آقای گروسی هم به تهران می آید تا بتواند 
گزارش را تهیه کرده امیدواریم ایران دچار قطعنامه چهارم 
تنبیهی نشود. وی افزود: در جلسه شورای حکام که در اوایل 
مارس تشکیل می شود اگر ایران نتواند برای موارد ادعایی علیه 
ما دلیل قانونی و علمی بیاورد، ممکن است قطعنامه علیه ما 
صادر شود و کار را خیلی  سخت خواهد کرد. به همین دلیل هم 
ایران پیش دستی کرده و اعلام کرده تا کارشناسان و مدیرکل 
آژانس به تهران بیایند و امیدواریم آقای گروسی قانع شود. 
همچنین  معاون او که از شنبه گذشته به تهران آمده و مشغول 
به کار است هم با اطلاعاتی که به گروسی می دهد خیلی 
اهمیت دارد، از طرف دیگر گزارش آقای گروسی می تواند بستر 

مذاکرات برجامی را هم باز می کند. 

نگــــــاه

آرمان ملی- احسان انصاری:  مسمومیت سریالی دانش آموزان که در ابتدا با  کم توجهي مواجه شده بود امروز به مهم ترین مسأله کشور تبدیل شده و در صدر اخبار رسانه های داخلی و خارجی قرار گرفته است. اتفاقی که ابتدا از شهر قم آغاز شد و در روزهای اخیر به 
شهرهای دیگر کشور و از جمله تهران نیز رسیده است. اتفاقی که آرامش روانی خانواده ها و فرزندان آنها را مخدوش کرده و سوالات بسیاری برای افکار عمومی به وجود آورده است. »آرمان ملی« برای تحلیل و ارزیابی ابعاد مختلف این ماجرا با عبدالصمد خرمشاهی، 
حقوقدان و وکیل دادگستری گفت وگو کرده است. خرمشاهی معتقد است: »واقعیت این است که ماجرای مسمومیت سریالی دانش آموزان در جامعه نگرانی و تشویش ایجاد کرده و به مهم ترین مسأله کشور تبدیل شده است. شرایط به شکلی است که امروز مسأله 
مهم تری از این موضوع وجود ندارد. در شرایط کنونی والدین به شدت نگران سلامتی فرزندان خود هستند. فرزندانی که حاصل عمر و تلاش آنها هستند. به همین دلیل نگرانی در بین خانواده ها روز به روز در حال بیشتر شدن است. والدین باید با خیال آسوده فرزندان 
خود را به مدرسه بفرستند. اگر ما خود را جای والدینی قرار بدهیم که به آنها اطلاع می دهند فرزند آنها توسط عده ای در مدرسه مسموم شده و به بیمارستان انتقال داده شده اند چه حالی به ما دست خواهد داد. در شرایط کنونی بسیاری از والدین در چنین شرایطی 

قرار دارند و نسبت به سلامتی فرزندان خود نگران هستند«. در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید.

 خنثی سازی بمب های ساعتی پایتخت

 رعایت نکات ایمنی در ساختمان سازی از ضرورت های اصلی 
است، ریزش ساختمان هایی مانند متروپل آبادان، پلاسکو 
و موارد دیگر نشان می دهد که حادثه، ساختمان های ناایمن 
بلندمرتبه را تهدید می کند. بنابراین باید ساختمان سازی در 
کلانشهرها مطابق مقررات و با رعایت تجهیزات ایمنی انجام 
شود تا از تهدید ریزش و خطر سقوط ساکنان به دور باشد. 
برای جلوگیری از ساخت وساز ساختمان های ناایمن در شهر، 
رعایت مقررات ساختمان سازی و برخوردهای قانونی نقش 
مهمی دارد. آنچه مسلم است؛ رعایت مقررات ملی ساختمان، 
ضوابط شهرسازی، ایمنی، اصول فنی، کنترل ساخت وسازها 
برای ساختمان سازی ایمن و توجه به معضلات بافت فرسوده 
و احیای بافت تاریخی می تواند از بروز حوادث ناگوار در شهرها 
پیشگیری کند، برخورد قانونی با تخلفات ساختمانی نیز امری 
مهم در جلوگیری از حوادث است. با این همه هرچند وقت 
یک بار، با اتفاقاتی ناگوار داغی بر دل های مان می نشیند؛ حادثه ای 
رخ می دهد که حجم سوء مدیریت و بی توجهی به هشدارها و 
رعایت نشدن استانداردهای لازم ایمنی نمایان می شود. در 
همین راستا ضرورت دارد تا به ساختمان های ناایمن شهر تهران 
بپردازیم. ساختمان هایی که به قدری ناایمن و پرتعداد هستند که 
هرکدام شان ممکن است هر لحظه فاجعه عظیمی را رقم بزنند، 
آنهم در حالی  که تاکنون به دفعات مختلف با هشدارهای زیادی 
روبه رو و خودشان از وخامت اوضاع مطلع هستند و می دانند 
بمب ساعتی تهران شده اند! متاسفانه سوءمدیریت و بی توجهی 
به هشدارها در کشور ما به قدری  زیاد است که تنها زمانی که 
فاجعه ای رخ می دهد، توجهات به علل و چرایی و راه جلوگیری 
از تکرار حوادثی مانند ریزش ساختمان پلاسکو در تهران یا 
متروپل آبادان جلب و بعد از آن،  همه چیز فراموش می شود. 
متاسفانه سالیان متمادی برخی سازندگان و مالکان، بی قاعدگی 
را مبنای کار خود قرار داده اند و کشورمان، جولانگاه تاخت وتاز 
بی قاعده بسازو بفروش ها شده است. هنگام وقوع حوادث هولناک 
ساختمانی گفته می شود که اخطارها و هشدارهای لازم درباره 
نقص موارد ایمنی به مالکان آن ابلاغ  شده، اما همان طور که 
شاهد بوده ایم، هیچ تاثیری بر آنها نداشته است. به طورمثال، 
در حادثه آتش سوزی کلینیک سینااطهر همین عبارت مطرح 
شد و به گفته سخنگوی آتش نشانی تهران، وضعیت ایمنی 
این ساختمان از سال ۹۴ تاکنون توسط کارشناسان بررسی 
و حدود ۴ اخطار در زمینه توجه به ایمنی این ساختمان صادر 
شده بود. با این حال، مدیران شهری سال هاست، معتقدند ابزار 
لازم قانونی را در اختیار ندارند و نمی توانند ساختمان های 
ناایمن را پلمب کنند. باوجود اینکه تجربه حوادث مذکور را 
داشته ایم، اما مدت ها اقدام جدی نظارتی یا قضایی برای برخورد 
با بی توجهی این ساختمان ها به هشدارها و ایمن سازی و رفع 
خطر انجام نگرفته است و می توان در تصدیق این موضوع اشاره 
کرد که علاوه بر افزایش روزافزون تعداد ساختمان های پرخطر 
و بحرانی، همچنان 16۷ گودبرداری ساختمانی غیراصولی با 
شرایط ایمنی نامناسب نیز در تهران انجام گرفته است. بنابراین 
آنچه برای رفع شرایط خطرناک فعلی ساختمان های بحرانی نیاز 
است، اقدامات قضایی و اجرایی برای برخورد و حمایت ساکنان 
آنهاست. هرچه سریع تر باید جلوی فجایعی مانند پلاسکو و 
متروپل گرفته و با نهادها و مالکان مرتبط با ساختمان های 
ناایمن و پرخطر برخورد شود. تکرار چنین حوادثی یادآوری 
می کند که این مسئله به هیچ وجه یک موضوع ساده نیست که 
امکان موکول کردن به زمان دیگری را داشته باشد. این در حالی  
است که رعایت اصول ایمنی در ساخت وساز و نظارت بر آن از 
مهم ترین عوامل ساختمان سازی مطلوب به شمار می رود. از 
طرفی، طبق مطالعاتی که درباره وضعیت بافت های فرسوده 
انجام  شده، ۴0 درصد بافت های نوسازی شده در بافت فرسوده 
از نظر کیفیت ساخت، مطلوب نیستند و به دلیل رعایت نشدن 
استانداردهای ساخت وساز و به کارگیری مصالح غیراستاندارد، 
جزو ساختمان های ناایمن به شمار می روند،بنابراین تداوم چنین 
شرایطی به طورقطع، آسیب های جانی و مالی بسیاری را در پی 
خواهد داشت که در این میان، متضرر نهایی مالک، خریدار و 

مردم کشورمان هستند.

مهدی پیرهادی
 عضو شورای شهر تهران

مسمومیت دانش آموزان دختر باعث ایجاد هرج و مرج در جامعه شده است
نگرانی در بین خانواده ها در حال بیشتر شدن است

مسموم کردن دانش آموزان دختر ناشی از جهالت است
دشمن داخلی از دشمن خارجی خطرناک تر است

 عبدالصمد خرمشاهی در گفت وگو با »آرمان ملی«:  

مسمومیتدانشآموزان
بهیکمسألهامنیتملی

تبدیلشدهاست

 

  سفر اخیر آقای گروسی به تهران را در شرایطی که بحران های جدیدی 
بر پرونده ایران و آژانس افزوده شده است را چگونه ارزیابی می کنید؟

در شرایط کنونی اتهامی علیه تهران مبنی بر غنی سازی اورانیوم بالای ۸0 درصد 
مطرح شده است. گروسی در این ارتباط و راستی آزمایی در مورد توضیحات تهران 
در مورد غنی سازی در این سطح به تهران آمده است. سفر آقای گروسی اگر کمکی 
به افزایش بحران در طرفین نکند،  کمکی هم به تنش زدایی و توافق نخواهد کرد.  

واقعیت آن است که مناسبات ایران و آژانس بی تاثیر از 
فضای سیاسی نبوده است. همین ادعای غنی سازی ۸۴ 
درصدی رویترز ادعای جدی است و رویترز عملا تنها 
رسانه ای است که در موضوع پرونده هسته ای ایران اخباری 
را منعکس می کند که این اخبار بعدها اثر واقعی خود را  
می گذارند. یعنی رویترز جایگاه جدایی در رسانه ها دارد و 
معمولا خط خبری که این رسانه شکل می دهد، خط فنی 
و البته سیاسی در رابطه با ایران و آژانس است. در چنین 
شرایطی اگر توضیحات کامل فنی وجود داشته باشد، مفید 
خواهد بود در غیر این صورت بر ابهامات موجود بین ایران و 
غرب افزوده می شود.  سفر مقامات سیاسی آژانس اگر بعد 

از تعدیل های سیاسی صورت بگیرد، مفیدتر است.
  چرا افزایش تنش؟ ایران که توضیحات خوبی در 

این ارتباط داده است؟
سفر  گروسی، سفری اضطراری به تهران در شرایط طرح 
اتهامات تازه علیه ایران است و اگر در گزارش خود  از قصد 
ایران  برای غنی سازی  بالای 60 درصد  نکاتی را بیاورد، در 
آن معنا خواهد بود که چالش های جدیدی در راه است اما 
اگر  تحت عنوان غنی سازی خارج از اراده گزارش دهد، این 
گزارش نشان دهنده عزم آژانس است که  مانع تصاعد و 

گسترش بحران شود.
  گزاش مثبت آژانس در مورد فعالیت هسته ای 
ایران در معنای بازگشت طرفین به میز مذاکرات 

است؟
 خیر در این معنا نیست که طرفین به میز مذاکرات بازخواهند گشت. آژانس مامور 

سیاست های کنترلی در ایام برزخ دیپلماسی است.
  چرا برزخ دیپلماسی؛ ایران که  گفته است که به دنبال بازگشت به 

برجام است؟
 عملا  برنامه ای برای حضور در میز مذاکرات  وجود ندارد. موضوع مذاکرات 
هسته ای از دستور خارج شده است. فرصت های به وجود آمده  از دست رفته و 
مسائل دیگری امروز بر مذاکرات موثر است. مسائلی از جمله انتظار کشورهای 
غربی برای تداوم کاهش چانه زنی ایران در مسائل داخلی 
و خصوصا اقتصادی. در این معنا که غربی ها هنوز انتظار 
دارند ناآرامی های ایران ادامه پیدا کند. از سوی دیگر مسائل 
مربوط به جنگ اوکراین هم به پرونده هسته ای ایران سایه 

افکنده است. البته تلاش ایران  به 
خصوص وزارت خارجه در این 
زمینه قابل توجه است. وزارت 
خارجه تلاش هایی کرد که مساله 
اوکراین را از هسته ای جدا کند اما 
این تلاش ها دیر صورت گرفت. 
حتی اگر مساله هسته ای از جنگ 
اوکراین جدا شود باز هم  مسائل 
داخلی ایران در مذاکرات بسیار 

موثر است.
  با این حساب  همانطور که 
شما گفتید نمی توان از سفره 
به نفع  گروسی چندان هم 

برجام ماهی گرفت؟
بله همان طور که در جواب 
سوال قبل هم اعلام شد سفر  
گروسی می تواند جنبه خطرناک 
هم داشته باشد. آقای گروسی 
می تواند اتهاماتی را علیه ایران 
اعلام کند که پرونده تهران در آژانس به شورای حکام و حتی  
شورای امنیت سازمان ملل متحد، منتقل شود. اگر پرونده 

ایران در شورای حکام مورد بررسی قرار بگیرد احتمال انتقال و ارجاع آن به شورای 
امنیت هم وجود دارد. با همه این شرایط باید در انتظار بود که چه یافته ای از این سفر 

به دست می آید به شخصه امیدوارم  که ایران راهبردی برای  خود نداشته باشد، چراکه 
اگر ایران راهبردی در نظر داشته باشد، گروسی هم  در غالب یک راهبرد عمل خواهد 
کرد، چراکه بعید نیست رژیم صهیونیستی و آمریکا به صورت مجزا اتهاماتی را علیه 

ایران مطرح کنند.
  آمریکا ممکن است چه مکانیزم جداگانه ای را علیه ایران ایجاد کند؟

 آمریکا ممکن است کانال ان پی تی را علیه ایران فعال 
کنند. این کانال از جمله کانال هایی است که کشورها با آن 
ذیل فصل هفتم منشور ملل متحد قرار می گیرد. امیدواریم 
که این شرایط اضطرار شکل 
نگیرد. افرادی که این اضطرار را 
به پرونده هسته ای ایران تحمل 
کردند و بارها در برابر توصیه ها 
مقاومت کردند. توصیه هایی که 
می توانست ایران را در جایگاه 
برتر دیپلماسی در کل منطقه 
مرتبط  که  دنیا  از  بخشی  یا 
با  موضوع هسته ای است قرار 
دهد اما در حال حاضر اضطراری 
شکل گرفته که همان افرادی که 
از نام بردن از برجام اکراه داشتند  
خواستار برجامند و این مورد 
نشان دهنده فرصت هایی است 

که از بین رفته است.
 برخی از اعضای دولت 
قالب  در  که  زمانی  فعلی 
منتقد دولت روحانی قرار 

داشت، آن دولت را به غرب گرایی متهم می کرد 
و خودشان هم اکنون به شرق گرایی متهم است! 
چرا هر دولتی به سمت تمایلات خود  در عرصه 

بین المللی حرکت کرده و سیاست واحدی در ارتباط با جهان وجود ندارد؟
دوگانه شرق و غرب و دوگانه منطقه و جهان همواره در سیاست خارجه ایران 

وجود داشته است. البته بخشی از انتقادها به سیاست خارجه دولت گذشته به ویژه 
بعد از برجام وجود دارد که میلیاردها یورو قرارداد بدون پشتوانه با کشورهای اروپایی 
منعقد کرد که حتی نتوانستند که آب باریکه اینستکی را فعال کنند. در همان زمان 

کشورهایی مانند چین قراردادهای غیرقابل انجام بسته شد. 
  آقای فلاحت پیشه چه باید کرد تا از  این چالش ها عبور کنیم؟

 راه حل این است که موضوع هسته ای که جز موضوعات 
کلان سیاست خارجی است از  حوزه منافع خرد خارج 
کنیم. هر دولتی بخشی از  جناح سیاسی است و منافع خرد 
خود را در مساله هسته ای اعمال می کند. راهکار بعدی 
این است که یک تیم فرادولتی و فراجناحی را بر پرونده 

هسته ای مسلط کنیم.
از  دولت  که  است  فراهم  آن  برای  فضا    
دیپلمات های کارکشته در این زمینه استفاده کند 

تا شرایط دیپلماسی بهبود یابد؟
 دولت ها در ایران معمولا چنین کاری را انجام نمی دهند 
که از جناح مقابل یا دولت گذشته  فردی را در راس 
سیاست های خود قرار دهند. این مورد در تمامی دولت های 
گذشته بوده است. در دولت کنونی هم همین خواهد 
بود. مگر اینکه اراده ای خارج از اراده دولت شکل بگیرد 
و چنین شرایطی به وجود بیاید. به اعتقاد بنده راهکار 
همین است وقتی موضوع هسته ای به عنوان مقوله کلان 
سیاست خارجه به حساب آید که این مقوله کلان در معنای 
واقعی کلان باشد و در کلان در مورد آن تصمیم بگیرند و 
نه اینکه ارگان خاصی در مورد آن تصمیم بگیرد، آنگاه به 
طور طبیعی مشکلات در معرض حل قرار خواهد گرفت. 
این سازوکار باید درون شورای امنیت شکل بگیرد. در این 
دولت اگر مهره ای از دولت قبل به کار گرفته شود،  دچار چالش خواهد شد اما  به نظر 
امکان کار بر روی پرونده هسته ای در شورای عالی امنیت ملی فراهم  است. یک بار 

این تصمیم گرفته شد و امکان آن وجود دارد که بار دیگر این تصمیم گرفته شود.
  اجازه دهید سراغ چین و سفر رئیس جمهور به این کشور برویم. چین 

آیا  به اندازه ای  برای ایران فعالیت می کند ؟

اگر چالش هسته ای حل شود، چین  به ایران توجه بیشتری خواهد کرد. مجموعه 
قراردادهایی که چین با ایران منعقد کرد به ۷0 میلیارد دلار رسیده است و بخشی 
از آن هم اکنون در حال اجراست اما  سرمایه گذاری چین در ایران شاید کمتر از یک 
دهم این رقم باشد. تجربه نشان  داده دوگانه شرق و غرب بیش از اینکه برای ایران 
سود داشته باشد به ایران آسیب زده است. امروز روسیه و چین هم در سازمان ملل در 
مورد یمن نظرشان را به غربی ها نزدیک کردند. امروز کشورهای شرقی هم دنبال تنوع 
مناسب در روابط خود هستند. زمانی که  در عرصه سیاسی کشورها با هم مشکل دارند 
در عرصه اقتصادی هم حریم برای شرکای خود قائل می شوند. این موارد باید دیده 
شود. رهایی از  برخی تنگناها یک لازمه دارد و آن وسعت دید در سیاست خارجی و 
استفاده از دیپلمات هایی است که تخصص دارند و به جای وابستگی جناحی وابسته 

منافع ملی باشند.

 حشمت ا... فلاحت پیشه در گفت و گو با »آرمان ملی«:

آژانس، مامور سیاست های کنترلی در ایام برزخ است
       گزارش مثبت آژانس در معنای احیای میز مذاکرات نیست

آرمان ملی: گروسی به تهران آمد. سفر او در شرایط کنونی یک 
پیام دارد و آن اینکه ایران حاضر است راستی آزمایی های لازم را 
به منظور پایان دادن به پرونده های ایجاد شده برایش توسط غرب 
در آژانس را انجام بدهد تا دیگر مانعی برای بازگشت به برجام 
از نظر حقوقی نباشد. البته آژانس بین المللی انرژی اتمی یک 
پرونده جدید را اخیرا گشوده اند؛ پرونده ای که رسانه های غربی 
تلاش کردند بر آن موج سواری کرده و تهران را به غنی سازی 
بالای 80 درصد متهم کنند. بهروزکمالوندی، سخنگوی سازمان 
انرژی اتمی در این ارتباط اعلام کرده که در یک روند معمولی در 
غنی سازی؛ ذرات بسیار اندکی اورانیوم در غنای بالای 80 درصد 
تولید می شوند. به نظر می رسد گروسی برای راستی آزمایی در 
این مورد به تهران آمده است. از سوی دیگر اگرچه اروپایی ها 
یک پروپاگاندای جدی را در رسانه های خود علیه ایران را با 
شدت زیادی آغاز کرد ه اند اما آمریکایی ها موضع چندانی در 
مورد این سطح از غنی سازی نگرفتند و تنها اعلام کردند که در 
انتظار گزارش آژانس در این مورد هستند. به نظر می رسد تنها 
راه باقی مانده برای طرفین یعنی برجام، برای همه به خصوص 
ایران و آمریکا جدی تر از گذشته شده است. تا زمانی که تهران 
و واشنگتن اراده سیاسی خود را علنی نکنند  اروپایی ها نه 
می توانند برجام را با مرگ کامل روبه رو کنند و نه آن را احیا 
نمایند. فعلا زمان اعلام مرگ برجام نیست اما گزارش گروسی 
به آژانس عملا می تواند مسیر تازه ای را  ایجاد کند. مسیری که یا 
به بازگشت به برجام منتهی خواهد شد یا  اینکه مکانیزم ماشه را 
علیه تهران فعال می کند. »آرمان ملی« در این ارتباط با حشمت ا... 
فلاحت پیشه به گفت و گو پرداخته است. او سفر گروسی به تهران 

را در مسیر راستی آزمایی تحلیل می کند.

عملا  برنامه ای برای 
حضور در میز مذاکرات  
وجود ندارد. موضوع 
مذاکرات هسته ای از 
دستور خارج شده است. 
فرصت های به وجود آمده  
از دست رفته و مسائل 
دیگری امروز بر مذاکرات 
موثر است. مسائلی از 
جمله انتظار کشورهای 
غربی برای تداوم کاهش 
چانه زنی ایران در مسائل 
داخلی و خصوصا 
اقتصادی. در این معنا 
که غربی ها هنوز انتظار 
دارند ناآرامی های ایران 
ادامه پیدا کند

سفر  گروسی، سفری 
اضطراری به تهران در 
شرایط طرح اتهامات 
تازه علیه ایران است 
و اگر در گزارش خود  
از قصد ایران  برای 
غنی سازی  بالای 60 
درصد  نکاتی را بیاورد، 
در آن معنا خواهد بود که 
چالش های جدیدی در راه 
است اما اگر  تحت عنوان 
غنی سازی خارج از اراده 
گزارش دهد، این گزارش 
نشان دهنده عزم آژانس 
است که  مانع تصاعد و 
گسترش بحران شود

در شرایط کنونی 
اتهامی علیه تهران 
مبنی بر غنی سازی 
اورانیوم بالای 80 
درصد مطرح شده است. 
گروسی در این ارتباط 
و راستی آزمایی در 
مورد توضیحات تهران 
در مورد غنی سازی در 
این سطح به تهران آمده 
است. سفر آقای گروسی 
اگر کمکی به افزایش 
بحران در طرفین نکند،  
کمکی هم به تنش زدایی و 
توافق نخواهد کرد


